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BR.0012.26.12.2024 

Protokół posiedzenia 
Komisji Edukacji, Kultury i Sportu 

Rady Miasta Gliwice kadencji 2024-2029 
w dniu 3 grudnia 2024 r., godz. 16.00 

Przewodnicząca Komisji Krystyna Sowa otworzyła posiedzenie Komisji, powitała 
gości oraz radnych, stwierdziła kworum i zaproponowała przyjęcie następującego 
porządku obrad: 

1) Opinia do projektu uchwały budżetowej miasta Gliwice na 2025 r. oraz 
projektu Wieloletniej Prognozy Finansowej. 

2) Sprawy bieżące. 

Nie zgłoszono uwag do zaproponowanego porządku obrad. 

W posiedzeniu udział wzięli: Zastępca Prezydenta Miasta Łukasz Gorczyński, Zastępca 
Prezydenta Miasta Agnieszka Dylewska, Skarbnik Miasta Małgorzata Kern, Zastępca 
Skarbnika Miasta Agnieszka Michalska-Bury, Naczelnik Wydziału Edukacji Barbara Gzik 
wraz z pracownikiem Zbigniewem Szewcem, Naczelnik Wydziału Kultury i Sportu Stella 
Zaborowska-Nawrath, Dyrektor Centrum Kultury Victoria Paweł Ciepliński, Dyrektor 
Miejskiego Zarządu Usług Komunalnych Justyna Małek, radna spoza składu Komisji Alicja 
Mainusch-Buhl oraz przedstawicielka Związku Nauczycielstwa Polskiego. 

Ad 1) Opinia do projektu uchwały budżetowej miasta Gliwice na 2025 r. oraz 
projektu Wieloletniej Prognozy Finansowej. 

Przewodnicząca Komisji Krystyna Sowa przypomniała, że wpłynęło pismo Komisji 
Budżetu i Finansów (w aktach sprawy BR.0012.36.21.2024) z prośbą o przedstawienie 
opinii do projektu uchwały budżetowej miasta Gliwice na 2025 r. oraz projektu uchwały 
w sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej (dokumenty w aktach sesji Rady Miasta 
z dnia 19 grudnia 2024 r.).  

Zastępca Prezydenta Miasta Agnieszka Dylewska przedstawiła informację dotyczącą 
projektu budżetu miasta Gliwice na 2025 r. oraz projektu Wieloletniej Prognozy 
Finansowej. Plan dochodów wynosi 2 mld 2 mln zł, w tym dochody majątkowe to 211 mln 
671 tys. zł, plan wydatków to 2 mld 123 mln zł, w tym wydatki majątkowe to 477 mln 
767 tys. zł, deficyt to 121 mln 318 tys. zł. Nadwyżka bieżące wyniesie prawie 145 mln zł 
(w 2024 r. były to 124 mln zł), natomiast nadwyżka bieżąca netto to 96 mln 651 tys. zł 
(w 2024 r. wynosiła 75 mln zł). Dochody bieżące stanowią 89,43 %, dochody majątkowe 
to 10,57 %, wydatki bieżące to 77,51 % a majątkowe to 22,49 %. W strukturze 
dochodów największy odsetek stanowią dochody własne (89,62 %), następnie są to: 
dotacje celowe z budżetu państwa (5,54 %), subwencja ogólna (3,83 %) oraz środki 
pochodzące z budżetu Unii Europejskiej (0,37 %). Aktualnie nie ma już subwencji 
oświatowej, w zamian wprowadzono inny sposób wyliczania dochodów z tytułu podatku 
PIT. Stanowią one, wraz z udziałami w podatku CIT, największe źródło dochodów. 
Struktura dochodów majątkowych obejmuje: dochody własne (42,07 %), inne środki 
pochodzące ze źródeł zewnętrznych (44,76 %), środki pochodzące z budżetu Unii 
Europejskiej (12,43 %) oraz dotacje celowe z budżetu państwa (0,74 %). Udziały 
z podatku PIT wyniosą 919 mln zł, w podatku CIT to 90,5 mln zł, natomiast subwencje to 
kwota 68,5 mln zł. Nowy sposób wyliczania kwoty pochodzącej z tych źródeł jest 
korzystny dla miasta, wg nowych regulacji jest ona o 50,4 mln wyższa w porównaniu do 
kwoty wyliczonej wg poprzednich zasad. Decyzją rządu, jeszcze w 2024 roku, na 
rachunki samorządów wpłyną dodatkowe środki na wsparcie realizacji zadań. W skali 
wszystkich samorządów  "kroplówka" ta wyniesie 10 mld zł, a Gliwice otrzymają z tego 
tytułu 46,5 mln zł w formie dodatkowych udziałów w PIT. Biorąc pod uwagę wydatki 
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bieżące w działach największe kwoty przeznaczone zostaną na oświatę i wychowanie oraz 
edukacyjną opiekę wychowawczą (676 mln zł, 41,08 %), na wydatki zaplanowane w 
pozostałych działach (175 mln zł, 10,64 %), na gospodarkę komunalną oraz ochronę 
środowiska (161 mln zł, 9,82 %) i na administrację publiczną (154 mln zł, 9,36 %). 
Wydatki majątkowe w działach obejmą m.in.: transport i łączność (126 mln zł, 26,58 %), 
gospodarkę mieszkaniową (107 mln zł, 22,55 %), oświatę i wychowanie oraz edukacyjną 
opiekę wychowawczą (89 mln zł, 18,68 %), a także gospodarkę komunalną i ochronę 
środowiska (66 mln zł, 13,98 %). Zaplanowane w 2025 r. duże inwestycje to: rozbudowa 
ul. Zbożowej - 20 mln zł, budowa odcinka drogi od ul. Rybnickiej do ul. Bojkowskiej - 
południowa część obwodnicy miasta – 22 mln zł, Mobilna Metropolia - budowa węzła 
przesiadkowego Gliwice – Łabędy - 15 mln zł, budowa zespołu budynków mieszkalnych 
i mieszkalno-usługowych przy ul. Wiertniczej wraz z infrastrukturą towarzyszącą - etap I 
– 18,2 mln, budowa zespołu budynków mieszkalnych i mieszkalno-usługowych przy 
ul. Wiertniczej wraz z infrastrukturą towarzyszącą - etap II – 18 mln zł, Zespół Szkolno-
Przedszkolny nr 7 ul. J. Ligonia 36 - rozbudowa budynku szkoły z wydzieleniem 
pomieszczeń na oddziały przedszkolne – 20,3 mln zł, budowa budynku użytkowego przy 
ul. Zbożowej – część przedszkolna - 11 mln zł, a także planowane jest podwyższenie 
kapitału zakładowego Szpitala Miejskiego nr 4 w Gliwicach Sp. z o.o. na kwotę 20 mln zł. 
Wydatki na zadania z zakresu oświaty zostały zaplanowane w wysokości 765 mln 653 
tys. zł, w stosunku do przewidywanego wykonania roku 2024 (październik) wzrastają 
o 120 mln zł (18,63 %). Wydatki na wynagrodzenia pracowników placówek oświatowych 
zostały zaplanowane w wysokości 498 mln 960 tys. zł, w stosunku do przewidywanego 
wykonania roku 2024 wzrastają o 54 mln (12,24 %), w tym planowana podwyżka dla 
nauczycieli (wraz z pochodnymi) to 15 mln 610 tys. zł, a skutki podniesienia płacy 
minimalnej administracji i obsługi (wraz z pochodnymi) – 4 mln 937 tys. zł. Wydatki na 
inwestycje w placówkach oświatowych zostały zaplanowane w wysokości 94 mln 402 tys. 
zł, z tego ujęte w Wieloletniej Prognozie Finansowej to 78 mln 394 tys. zł, jednoroczne to 
16 mln zł. W stosunku do przewidywanego wykonania roku 2024 wzrastają o 57 mln 451 
tys. zł (155,48 %), z tego: ujęte w Wieloletniej Prognozie Finansowej o 55 mln 422 tys. 
zł, a jednoroczne o 2 mln zł. Wydatki na zadania z zakresu oświaty w wydatkach ogółem 
to 36,05 %, udział wynagrodzeń pracowników placówek oświatowych w wynagrodzeniach 
ogółem to 63,92 %, udział wydatków na inwestycje w placówkach oświatowych 
w wydatkach majątkowych ogółem stanowi 19,76 %. Wydatki bieżące własne na zadania 
z zakresu oświaty to 667 mln zł, wyliczone potrzeby oświatowe wynoszą 483 mln 867 
tys. zł, wydatki wyliczone ponad potrzeby to 180 mln zł, a wydatki, które zostaną pokryte 
dochodami placówek oświatowych to 3 mln 385 tys. zł. Poziom wydatków majątkowych 
w 2025 r. wzrasta w stosunku do 2023 oraz 2024 r. i wyniesie 477 mln zł, co stanowić 
będzie 22,49 % wydatków ogółem. Źródłami finansowania będą: środki własne 
(69,68 %), dofinansowanie unijne (6,93 %) oraz pozostałe finansowanie zewnętrzne 
(23,39 %). Największe nowe inwestycje w projekcie Wieloletniej Prognozy Finansowej na 
lata 2025-2029 to: rewitalizacja Ruin Teatru Victoria i al. Przyjaźni (152 mln zł), budowa 
i przebudowa infrastruktury technicznej związanej ze Szpitalem Uniwersyteckim – 
Centrum Chorób Cywilizacyjnych w Gliwicach (40 mln zł) oraz Kąpielisko Leśne – 
kompleksowa modernizacja (17,5 mln zł). W projekcie Wieloletniej Prognozy Finansowej 
zaplanowano także projekty realizowane z dofinansowaniem unijnym z limitem wydatków 
w 2025 r. w kwocie ponad 67 mln zł. Jest to 20 przedsięwzięć realizowanych przez 
jednostki oświaty i wychowania, 3 przez Urząd Miejski, w tym jeden na kwotę 112 mln zł 
dotyczący gospodarowania wodami opadowymi i roztopowymi w celu adaptacji do zmian 
klimatu, 2 realizowane przez Ośrodek Pomocy Społecznej, 1 przez Środowiskowy Dom 
Samopomocy i jeden przez Centrum 3.0 – Gliwicki Ośrodek Działań Społecznych oraz 
3 przez Zakład Gospodarki Mieszkaniowej z Krajowego Planu Odbudowy. Deficyt 
budżetowy w wysokości 121 mln zł zostanie sfinansowany przychodami z kredytów 
i pożyczek zaciągniętych na rynku krajowym, nadwyżką z lat ubiegłych, przychodami 
z niewykorzystanych środków pieniężnych na rachunku bieżącym budżetu oraz 
przychodami ze spłaty udzielonych pożyczek w latach ubiegłych. Zadłużenie miasta 
Gliwice na koniec 2024 r. wyniesie 413 mln zł, na początku 2024 r. było to 461 mln zł, 
spadło, gdyż w trakcie roku miasto nie zaciągało nowych zobowiązań. Indywidualny 
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wskaźnik zadłużenia wyniesie w 2024 r. 4,10 %, przy maksymalnym wynoszącym 23,33 
%. Do 2028 r. zakłada się, że budżet miasta będzie miał charakter deficytowy, natomiast 
od 2029 r. nadwyżkowy. Zadłużenie miasta na koniec 2024 r. planowane jest na kwotę 
413,0 mln zł. Planowane zadłużenie na koniec 2025 r. wg projektu WPF wynosi 486,8 
mln zł, podczas gdy w ubiegłorocznej uchwale budżetowej planowane zadłużenie na 
koniec 2025 r. planowane było na poziomie 964,0 mln zł. Maksymalna wielkość długu 
planowana jest na rok 2028 – 754,2 mln zł, podczas gdy w ubiegłorocznej uchwale 
budżetowej wartość ta była najwyższa w roku 2026 i wynosiła 1 mld 22 mln zł. 

Radny Łukasz Chmielewski zapytał o planowane zadłużenie, jakie, wg nowych 
przepisów, może być najwyższe dla miasta Gliwice. 

Zastępca Skarbnika Miasta Agnieszka Michalska-Bury odpowiedziała, że nie ma 
takiej kwoty, ważny jest wskaźnik obsługi zadłużenia, który może wynieść maksymalnie 
23 %, który jest wyliczany na podstawie średniej z lat ubiegłych. Aktualnie dla miasta 
Gliwice wynosi on 4 %. Nie ma natomiast maksymalnej kwoty zadłużenia.  

Zastępca Prezydenta Miasta Agnieszka Dylewska przyznała, że kiedyś zasady te 
były prostsze.  

Radny Łukasz Chmielewski zauważył, że z wyliczeń tych miały być wyłączone dochody 
ze sprzedaży majątku. 

Zastępca Prezydenta Miasta Agnieszka Dylewska potwierdziła, że kwoty te miały 
być wyłączone od 2026 r., jednak zmiany te zostały odsunięte w czasie na kolejne 5 lat.  

Przewodnicząca Komisji Krystyna Sowa zauważyła, że teraz jest ważny koszt obsługi 
długu i zapytała, jakie są zagrożenia.  

Zastępca Prezydenta Miasta Agnieszka Dylewska odpowiedziała, że łatwiej jest się 
zadłużyć samorządom, gdyż wyliczenia te „mniej działają na wyobraźnię”.  

Skarbnik Miasta Małgorzata Kern dodała, że są także sytuacje niezależne, takie jak 
np. wojna na Ukrainie. Koszt obsługi długu wzrósł wtedy o 300 %, gdyż wzrosła inflacja.  

Radny Łukasz Chmielewski zapytał o dochody z tytułu podatku PIT, CIT i pochodzące 
z subwencji oraz o ich wzrost w wysokości 50,4 mln zł. 

Zastępca Prezydenta Miasta Agnieszka Dylewska odpowiedziała, że ta kwota, to coś 
innego. W latach 2023-2024 łącznie dochody z tytułu podatku PIT, CIT i subwencji 
wzrosły o 209 mln zł. W 2025 r. wzrost ten wyniesie 147 mln zł. Ministerstwo Finansów 
wyliczyło natomiast, jakie korzyści finansowe uzyskałyby samorządy, gdyby wyliczyć 
należne kwoty z tytułu podatku PIT i CIT oraz biorąc pod uwagę subwencję oświatową, 
wg starych przepisów oraz jakie kwoty uzyskałyby samorządy wg nowych przepisów. 
Wg nowych przepisów korzyść dla miasta Gliwice wynosi właśnie te 50,4 mln zł.  

Przewodnicząca Komisji Krystyna Sowa zapytała o wydatki majątkowe wg działów 
i wyraźny ich spadek w dziale gospodarka komunalna i ochrona środowiska. 

Zastępca Prezydenta Miasta Agnieszka Dylewska odpowiedziała, że jest to związane 
z finalizacją zadania dotyczącego infrastruktury Gliwickiego Obszaru Gospodarczego. 

Przewodnicząca Komisji Krystyna Sowa zapytała, czy zadania będą realizowane na 
tym samym poziomie, a spadek jest wynikiem zakończenia przedsięwzięcia. 

Zastępca Prezydenta Miasta Agnieszka Dylewska przekazała, że dokładnie to 
sprawdzi i przekaże odpowiedź (Trudno jest mówić o porównywalnym poziomie 
wydatków majątkowych w danym dziale, gdyż w większości nie są to wydatki cykliczne. 
W przypadku działu 900 bez brania pod uwagę wydatków na Gliwicki Obszar 
Gospodarczy, to w 2024 r. przewidywane wykonanie kształtuje się na poziomie 24,5 mln 
zł, natomiast w projekcie na 2025 r. ujęto kwotę 40,6 mln zł).  
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(***)  

Zastępca Prezydenta Miasta Agnieszka Dylewska przekazała informację 
szczegółową dotyczącą wydatków na oświatę. Wydatki ogółem zostały zaplanowane 
w wysokości 765,6 mln zł, co stanowi 36,05 % wydatków ogółem. W latach 2023-2024 
zauważalny jest ich wzrost z kwoty 467 mln zł w 2023 r. do 606 mln zł w 2024 r. Jest to 
efekt podwyżek wynagrodzeń dla nauczycieli, a także wzrostu płacy minimalnej. W 
2023oraz 2024 r. wzrosły także dotacje na zadania bieżące dla placówek niepublicznych. 
Dochody z budżetu państwa nie mają w 100 % pokryć wydatków na oświatę, tak jak jest 
to w przypadku realizacji zadań z zakresu administracji rządowej, więc nie ma tu mowy 
o dopłacaniu przez miasto do tych zadań. Wyliczone potrzeby oświatowe to 483,8 mln zł, 
wydatki wyliczone ponad potrzeby to 180 mln zł. Wyliczone są potrzeby oraz wydatki 
miasta na ten cel, a różnica to 180 mln zł. W trakcie roku zostaną także przekazane 
dodatkowe środki na kształcenie dzieci z Ukrainy, to może być ok. 20 mln zł. Ta kwota 
może zmniejszyć tę różnicę. Wynagrodzenia dla pracowników oświaty stanowią prawie 
64 % wydatków ogółem na wynagrodzenia, to kwota 498 mln zł wraz ze składkami. 
Wydatki na remonty w placówkach oświatowych zaplanowane są w wysokości 2,88 mln 
zł, wyraźny jest wzrost przedsięwzięć zaplanowanych do sfinansowania w ramach 
projektów unijnych (15,78 mln zł w grupie wydatków bieżących oraz 5,6 mln zł w ramach 
wydatków majątkowych). Łącznie to kwota ponad 20 mln zł. Wydatki inwestycyjne 
w placówkach oświatowych zaplanowane zostały w wysokości 94,4 mln zł i stanowią 
19,76 % wydatków majątkowych ogółem.  

Radny Łukasz Chmielewski zapytał o jaką kwotę wzrasta pula środków zaplanowana 
na 2025 r., na wynagrodzenia pracowników oświaty w stosunku do 2023 r.  

Zastępca Prezydenta Miasta Agnieszka Dylewska odpowiedziała, że wzrost wynosi 
40 mln zł.  

Radna Agnieszka Filipkowska zauważyła także wzrost w puli środków pochodzących 
z budżetu Unii Europejskiej. 

Zastępca Skarbnika Miasta Agnieszka Michalska-Bury przekazała, że w 2025 r. 
realizowane będą duże projekty z dofinansowaniem unijnym: wyposażenie sal 
w Górnośląskim Centrum Edukacyjnym, projekt związany z dostosowaniem kwalifikacji 
i umiejętności uczniów Zespołu Szkół Ceramiczno-Budowlanych oraz wiele mniejszych 
projektów. 

Zastępca Prezydenta Miasta Agnieszka Dylewska dodała, że łącznie dofinansowanie 
unijne wyniesie w 2025 r. 18 mln zł, w ich ramach realizowane będą 4 duże projekty, 
oraz 3 mln na pozostałe zadania.  

Zastępca Prezydenta Miasta Łukasz Gorczyński dodał, że ten poziom wynika 
z dofinansowania projektów związanych z infrastrukturą kształcenia zawodowego i tego 
zakresu dotyczą przede wszystkim te zadania.  

(***) 

Zastępca Prezydenta Miasta Łukasz Gorczyński przedstawił informację dotyczącą 
inwestycji i remontów w szkołach i placówkach oświatowych realizowanych w 2024 r. 
oraz zaplanowanych do realizacji w 2025 r. oraz ujętych w projekcie Wieloletniej 
Prognozy Finansowej. Części zadań zaplanowanych na 2024 r., tych jednorocznych nie 
udało się zrealizować, ze względu na niezależne okoliczności. Środki na ich sfinansowanie 
zostały ujęte w projekcie przyszłorocznego budżetu. Realizacji dwóch zadań (na dzień 
15 listopada 2024 r.), wpisanych do aktualnie obowiązującej Wieloletniej Prognozie 
Finansowej, nie ujęto w przyszłorocznym budżecie miasta Gliwice. Są to rozbudowa 
Zespołu Szkół i Placówek Oświatowych przy ul. Jasnogórskiej 15-17 o część przedszkolną 
i salę sportową oraz rozbudowa Szkoły Podstawowej nr 29 przy ul. Staromiejskiej 24. 
Jednak w ramach autopoprawki to drugie zadanie przewidziane jest do realizacji już od 
2025 r.  
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(***) 

Zastępca Prezydenta Miasta Łukasz Gorczyński przedstawił informację dotyczącą 
zadań oświatowych ujętych w projekcie Wieloletniej Prognozy Finansowej na 2025 r. Są 
to m.in.: rozbudowa Zespołu Szkolno-Przedszkolnego nr 7 przy ul. Ligonia 36 (15 mln 
zł), budowa żłobka i przedszkola przy ul. Zbożowej (prawie 25 mln zł, projekt 
realizowany przez ZBM-II TBS), rozbudowa sali szermierczej w Zespole Szkół Łączności 
przy ul. Warszawskiej 35 (3,3 mln zł), na podstawie autopoprawki: rozbudowa Szkoły 
Podstawowej nr 29 przy ul. Staromiejskiej 24 (4,9 mln zł), budowa przedszkola przy 
Zespole Szkolno-Przedszkolnym nr 13 przy ul. Rubinowej 16a oraz budowa przedszkola 
w Zespole Szkolno-Przedszkolnym nr 13 przy ul. Szafirowej/ul. Brzechwy (8,5 mln zł), 
rozbudowa Szkoły Podstawowej nr 3 przy ul. Daszyńskiego 424 (9 mln zł). Na 2025 r. 
zaplanowane zostały także przedsięwzięcia jednoroczne: modernizacja kotłowni 
z dostosowaniem do przepisów przeciwpożarowych w Zespole Szkół Specjalnych przy ul. 
Dolnej Wsi 74 (550 tys. zł), modernizacja dachu i pokrycia z adaptacją poddasza na cele 
dydaktyczne w Szkole Podstawowej nr 8 przy ul. Spacerowej 8 (992 tys. zł), 
modernizacja hali nowych technologii oraz instalacji elektrycznej w Górnośląskim 
Centrum Edukacyjnym (600 tys. zł), przebudowa ogrodzenia i parkingu przy Szkole 
Podstawowej nr 8 przy ul. Sobieskiego 14 (950 tys. zł), odnowienie muru 
ogrodzeniowego przy Zespole Szkół Ogólnokształcących nr 4 przy ul. Sztabu 
Powstańczego 56C (175 tys. zł), kompleksowa wymiana pokrycia dachowego w Zespole 
Szkolno-Przedszkolnym nr 3 przy ul. Asnyka 36  (750 tys. zł), modernizacja sanitariatów 
w I Liceum Ogólnokształcącym przy ul. Zimnej Wody 8 (600 tys. zł). W 2025 r. 
planowany jest także zakup sprzętu informatycznego dla placówek oświatowych na kwotę 
2 mln zł, realizacja zadań remontowych oraz tych wybranych w ramach Gliwickiego 
Budżetu Obywatelskiego, obejmujących m.in.: utworzenie strefy wypoczynku i relaksu 
przy Szkole Podstawowe nr 41 przy ul. Kormoranów (300 tys. zł), budowę siłowni 
i organizację zajęć dla seniorów w Zespole Szkół Techniczno-Informatycznych przy 
ul. Chorzowskiej 5 (330 tys. zł), modernizację wjazdu i parkingu przy Zespole Szkół 
Ogólnokształcących nr 8 przy ul. Syriusza 30 (250 tys. zł), odnowienie placu zabaw przy 
Szkole Podstawowej nr 21 przy ul. Reymonta 18a (180 tys. zł), utworzenie stref 
sportowo-rekreacyjnych przy placówkach oświatowych w Szobiszowicach (425 tys. zł).  

Radna Agnieszka Duda zapytała o modernizację kanalizacji w Przedszkolu Miejskim 
nr 29. 

Pracownik Wydziału Edukacji Zbigniew Szewc odpowiedział, że zaplanowane zostało 
zwiększenie planu finansowego tej jednostki oświatowej tak, aby jeszcze w 2024 r, udało 
się zrealizować to zadanie. 

Radna Agnieszka Duda zapytała o remont schodów w Szkole Podstawowej nr 41. 

Pracownik Wydziału Edukacji Zbigniew Szewc odpowiedział, że w przypadku tego 
zadania dokumentacja projektowa wymaga aktualizacji, po przyjęciu budżetu miasta na 
2025 r. planowane jest pochylenie się nad tym tematem, kwota, jak i dokumentacja 
projektowa na pewno wymagają zaktualizowania.  

Radna Agnieszka Filipkowska zapytała o budowę łącznika w przedszkolu przy 
ul. Andromedy. 

Pracownik Wydziału Edukacji Zbigniew Szewc odpowiedział, że jest to przedszkole 
dwusegmentowe, brakuje między nimi łącznika, stąd zadanie takie będzie realizowane 
przez tą jednostkę oświatową. 

Radna Agnieszka Filipkowska zapytała o budowę sali szermierczej przy Zespole Szkół 
Łączności, czy będzie to rozbudowa budynku szkoły na kwotę 3 mln 320 tys. zł 
i w którym miejscu. 

Pracownik Wydziału Edukacji Zbigniew Szewc odpowiedział, że będzie to rozbudowa 
budynku szkoły na terenie rekreacyjnym, znajdującym się za szkołą. Te działki są 
własnością miasta i będą przeznaczone na realizację tego projektu. Na ten moment nie 
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ma możliwości rozgrywania zawodów w tej szkole, gdyż sala nie spełnia wymaganych 
warunków.  

Zastępca Prezydenta miasta Łukasz Gorczyński dodał, że trwa oczekiwanie na 
rozstrzygnięcie konkursu na dofinansowanie do realizacji tej inwestycji 

Przewodnicząca Komisji Krystyna Sowa zapytała, na jaką kwotę opiewał wniosek 
konkursowy. 

Naczelnik Wydziału Kultury i Sportu Stella Zaborowska-Nawrath odpowiedziała, 
że na ok. połowę, w projekcie budżetu przewidziana na ten cel jest kwota 3 mln zł, 
a wartość całego zadania to ok. 7 mln zł.  

Radny Marcin Kiełpinski zapytał, jaka jest przyszłość zadań przeznaczonych do 
realizacji w ramach Gliwickiego Budżetu Obywatelskiego, których nie udało się 
zrealizować w 2024 r. (ścieżka sensoryczna przy Zespole Szkolno-Przedszkolnym nr 17 
przy ul. Płockiej oraz budowa miasteczka ruchu drogowego i budowa „Ogrodu Marysieńki” 
przy Szkole Podstawowej nr 8 przy ul. Sobieskiego 14). 

Pracownik Wydziału Edukacji Zbigniew Szewc odpowiedział, że wydatki na projekt 
Szkoły Podstawowej nr 9 oraz na utworzenie miasteczka ruchu drogowego zostały 
wpisane do projektu budżetu miasta Gliwice na 2025 r., natomiast jeśli chodzi 
o utworzenie ścieżki sensorycznej, to placówka dopiero niedawno zgłosiła gotowość do 
realizacji projektu, więc zadanie to będzie rozpatrywane po uchwaleniu budżetu.  

Przedstawicielka Związku Nauczycielstwa Polskiego zapytała o ujęte w projekcie 
budżetu miasta środki na wynagrodzenia. We wrześniu br. Związek wystosował wniosek 
o ujęcie w przyszłorocznym budżecie środków na podwyżki m.in. wynagrodzenia 
zasadniczego, dodatku funkcyjnego, zabezpieczenie środków na zwiększenie dodatków 
motywacyjnych, na zdrowotną dla nauczycieli, zwiększenie funduszu dokształcania 
i doskonalenia nauczycieli. Do dziś nie otrzymano na niego odpowiedzi, stąd pytanie, czy 
któryś z elementów został uwzględniony w projekcie budżetu miasta na 2025 r., czy 
podwyżki wynagrodzeń wynikają tylko z ustawowego zwiększenia wysokości minimalnego 
wynagrodzenia, czy przeprowadzona została symulacja uwzględniająca propozycje. 

Radna Agnieszka Duda przekazała, że nauczyciele oczekują wzrostu dodatków 
motywacyjnych, ale w tym roku jest już na to za późno. Komisja powróci do tego tematu. 

Przewodnicząca Komisji Krystyna Sowa zgodziła się, że w tym momencie już 
niewiele da się zrobić, a Komisja powróci do tematu związanego z określaniem wysokości 
dodatków motywacyjnych dla nauczycieli.  

Zastępca Prezydenta Miasta Łukasz Gorczyński dodał, że wynagrodzenia nauczycieli 
wzrastają o ok. 15 %, a dla pracowników administracji podwyżki to koszt ok. 2 mln zł. 
Kwestia podwyżki inflacyjnej jest na razie na etapie wyliczeń. 

Przedstawicielka Związku Nauczycielstwa Polskiego zapytała, czy wrzesień, to za 
późno na zgłaszanie uwag.  

Przewodnicząca Komisji Krystyna Sowa potwierdziła i dodała, że intensywne prace 
nad budżetem rozpoczynają się na początku wakacji, a także zadeklarowała, że w 2025 r. 
Komisja powróci do dyskusji na temat wysokości dodatków dla nauczycieli i możliwości 
ich zwiększenia.  

Zastępca Prezydenta Miasta Łukasz Gorczyński powrócił do tematu budowy sali 
szermierczej przy Zespole Szkół Łączności i doprecyzował, że koszt zadania to 8 mln zł, 
wniosek o dofinansowanie opiewał na 4 mln zł. Trwa oczekiwanie na rozstrzygnięcie 
konkursu. 

Przewodnicząca Komisji Krystyna Sowa zapytała, czemu w projekcie budżetu miasta 
na 2025 r. nie ma wymiany oświetlenia i prac remontowych w Centrum Kulturalno-
Sportowym „Łabędź”.  
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Pracownik Wydziału Edukacji Zbigniew Szewc odpowiedział, że wynika to 
z priorytetyzacji, prace te nie znalazły się wśród tych najpilniejszych. Drobne naprawy 
mogą być realizowane z innej puli środków, a wymiana oświetlenia jest sprawą, która 
należy odłożyć na przyszłość.  

Przewodnicząca Komisji Krystyna Sowa poprosiła o pochylenie się nad tematem 
wymiany oświetlenia w tym obiekcie. Lampy są takie, że w przypadku ich zepsucia, nie 
ma praktycznie już możliwości kupienia nowej, albo cena jest bardzo wysoka.  

Radna Agnieszka Filipkowska poprosiła także o analizę kwestii związanej 
z modernizacją Centrum Kulturowo - Sportowego „Łabędź” pod kątem dostosowania do 
potrzeb osób ze szczególnymi potrzebami.  

Przewodnicząca Komisji Krystyna Sowa zwróciła się do Dyrektor Miejskiego Zarządu 
Usług Komunalnych z zapytaniem o stanowisko w sprawie braku w projekcie budżetu 
miasta na 2025 r. budowy boiska przy ul. Fiołkowej, taki wniosek był wielokrotnie 
składany.  

Dyrektor Miejskiego Zarządu Usług Komunalnych Justyna Małek odpowiedziała, 
że niektóre drobne zadania znajdują się w Wieloletniej Prognozie Finansowej, gdyż były 
jednoroczne, a teraz stały się wielorocznymi. W przypadku budowy boiska przy 
ul. Fiołkowej, to w 2024 r. kończony jest etap projektowy, natomiast konieczna będzie 
weryfikacja kosztorysu, gdyż okazało się, że pod terenem, na którym ma powstać obiekt, 
znajduje się wiele gruzu. Usunięcie go jest kosztownym przedsięwzięciem. Aktualnie 
trwają poszukiwania sposobu na minimalizację wydatków. To zadanie nie jest 
wyodrębnione, ale znajduje się w ogólnej grupie związanej z modernizacją boisk. Nie 
wiadomo, czy zaplanowane środki wystarczą na jego realizację, gdyż koszty usunięcia 
gruzu są wysokie, trwa weryfikacja. Trwa aktualizacja kosztorysu. 

Przewodnicząca Komisji Krystyna Sowa zapytała, na jakiej podstawie podejmowane 
są takie działania.  

Dyrektor Miejskiego Zarządu Usług Komunalnych Justyna Małek odpowiedziała, że 
projektant zobowiązany był do przeprowadzenia badania terenu, tak też zrobił i okazało 
się, że pod gruntem znajduje się gruz. Stąd konieczność podjęcia tych działań. 

Przewodnicząca Komisji Krystyna Sowa poprosiła o przekazanie wyników tej 
ekspertyzy. 

Radna Agnieszka Filipkowska zapytała o zadanie związane z modernizacją obiektu na 
Czechowicach (remont toalet koło dawnej stajni). 

Dyrektor Miejskiego Zarządu Usług Komunalnych Justyna Małek odpowiedziała, że 
jest to zadanie jednoroczne i zakłada modernizację istniejącej tam infrastruktury. 
W Wieloletniej Prognozie Finansowej znajduje się natomiast zadanie związane 
z przygotowaniem projektu modernizacji całego ośrodka m.in. kanalizacji sanitarnej 
i sieci wodociągowej. to zadanie wieloletnie, pozostałe, drobne (w ramach całego 
projektu), takie jak np., modernizacja placu zabaw, realizowane będą jako jednoroczne.  

Radny Marcin Kiełpiński zapytał, kiedy można spodziewać się informacji, o ile wzrosną 
koszty budowy boiska przy ul. Fiołkowej, w związku z koniecznością usunięcia gruzu.  

Dyrektor Miejskiego Zarządu Usług Komunalnych Justyna Małek odpowiedziała, 
że kwota ta do końca roku powinna być znana, ze względu na konieczność rozliczenia się 
z kosztorysantem. 

Przewodnicząca Komisji Krystyna Sowa poprosiła o przekazanie Komisji tej 
informacji, bo to niezbędne do podjęcia decyzji o ewentualnym etapowaniu zadań lub 
zwiększeniu kwoty w budżecie miasta, jeżeli koszty przewyższą zaplanowaną kwotę.  

Radny Marcin Kiełpiński zapytał o inwestycje w Sośnicy.  



 

 
8 

Dyrektor Miejskiego Zarządu Usług Komunalnych Justyna Małek odpowiedziała, że 
są to m.in.: budowa wybiegu dla psów i kontynuacja prac modernizacyjnych na obiektach 
przy ul Wielickiej. 

Radny Łukasz Chmielewski przekazał, że w przyszłym roku także będzie wnioskował, 
aby sezon kąpielowy na Czechowicach rozpoczął się 1 czerwca.  

Dyrektor Miejskiego Zarządu Usług Komunalnych Justyna Małek odpowiedziała, że 
co roku ratownicy dyżurują od 1 czerwca. Takie jest założenie, aby kontynuować takie 
działanie. Przetarg na opiekę ratowników został już uruchomiony, z przewidywanym 
terminem świadczenia usług od 1 czerwca.  

Radny Łukasz Chmielewski zapytał o zadania związane z obiektami sportowymi przy 
ul. Lekarskiej oraz przy ul Fizyków. 

Dyrektor Miejskiego Zarządu Usług Komunalnych Justyna Małek odpowiedziała, że 
budowa boiska przy ul. Fizyków jest na etapie projektowania. W przypadku obiektu przy 
ul. Lekarskiej, to podjęto decyzję, aby rozpocząć od modernizacji budynku toalet 
i dopracować projekt w zakresie modernizacji szatni. 

Radny Łukasz Chmielewski zapytał, dlaczego nie została podjęta decyzja 
o wyremontowaniu trybuny, pod którą znajdują się szatnie. 

Dyrektor Miejskiego Zarządu Usług Komunalnych Justyna Małek odpowiedziała, że 
trybuna jest w złym stanie technicznym, i zdecydowano, że nie pozwala na zapewnienie 
dobrych warunków dzieciom, zawodnikom oraz gościom.  

Radna Agnieszka Duda zapytał, czy znana jest data rozpoczęcia realizacji zadania 
utworzenia parku kieszonkowego na Sikorniku. 

Dyrektor Miejskiego Zarządu Usług Komunalnych Justyna Małek odpowiedziała, że 
będzie to 2025 r. 

Przewodnicząca Komisji Krystyna Sowa zaproponowała, aby w 2025 r. Komisja 
zajęła się tematem realizacji zadań inwestycyjnych w zakresie infrastruktury sportowej.  

Radna Agnieszka Duda zapytała, czy w związku z remontem filii nr 5 Miejskiej 
Biblioteki Publicznej możliwe jest zachowanie istniejącej tam sceny. 

Naczelnik Wydziału Kultury i Sportu Stella Zaborowska-Nawrath odpowiedziała, 
że scena ta zabiera dużo miejsca i planowane jest inne zagospodarowanie tej przestrzeni, 
a także zapytała, z czego wynika ten postulat. 

Radna Agnieszka Duda przekazała, że jej zdaniem, ta scena to miejsce, gdzie mogą 
zaprezentować się artyści. Rada Dzielnicy Sikornik organizowała tam spektakle. Wydaje 
się, że powinna ona tam zostać.  

Naczelnik Wydziału Kultury i Sportu Stella Zaborowska-Nawrath odpowiedziała, 
że Miejska Biblioteka Publiczna dzierżawi ten teren od Spółdzielni Mieszkaniowej 
„Sikornik”, nie wiadomo, jakie jest ich stanowisko w tej sprawie, ale to leży w gestii 
Dyrektora Miejskiej Biblioteki Publicznej. Być może rozwiązaniem jest scena modułowa. 
Rozmowy skupiały się na lepszym zagospodarowaniu przestrzeni, dla szerszej grupy 
odbiorców.  

Radna Agnieszka Duda odpowiedziała, że nie wyobraża sobie tego miejsca bez sceny. 

Radna Agnieszka Filipkowska zapytała o zadanie modernizacji Kąpieliska Leśnego. 

Zastępca Prezydenta Miasta Łukasz Gorczyński odpowiedział, że jest to zadanie, 
którego wartość oszacowano na kwotę 17,5 mln zł. 

Dyrektor Miejskiego Zarządu Usług Komunalnych Justyna Małek odpowiedziała, że 
zakończenie realizacji przedsięwzięcia przewidziane jest na 2028 r. Pierwszy etap zakłada 
prace projektowe i szerokie konsultacje dotyczące zagospodarowania tego terenu, 
utworzenia nowej koncepcji jego funkcjonowania. 
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Radna Agnieszka Filipkowska zapytała, czy przewidziane są konsultacje społeczne. 

Dyrektor Miejskiego Zarządu Usług Komunalnych Justyna Małek odpowiedziała, że 
na pewno z Urbanistą Miasta prowadzone będą rozmowy. Podstawą jest stworzenie 
nowej koncepcji, która zdeterminuje kolejne działania. 

Radny Marcin Kiełpiński zapytał, czy przetarg związany z modernizacją boiska przy ul. 
Wiślanej uda się rozstrzygnąć w tym roku. 

Dyrektor Miejskiego Zarządu Usług Komunalnych Justyna Małek odpowiedziała, że 
nie ma takiej możliwości, rozstrzygnięty zostanie na początku 2025 r. 

Radny Marcin Kiełpiński zapytał, czy przewidziane są w projekcie budżetu na 2025 r. 
środki na modernizację targowisk miejskich. 

Dyrektor Miejskiego Zarządu Usług Komunalnych Justyna Małek odpowiedziała, że 
są, znajdują się w zadaniach inwestycyjnych, przewidziano kwotę 550 tys. zł na 
modernizację sanitariatów i zakup nowego kontenera sanitarnego.  

Radny Adam Michczyński zapytał, czy przy okazji modernizacji Kąpieliska Leśnego 
przewidziano także zadania związane z gospodarką wodną.  

Dyrektor Miejskiego Zarządu Usług Komunalnych Justyna Małek potwierdziła 
i dodała, ze jeden z etapów to rozwiązanie wszystkich problemów w tym zakresie.  

Radna Agnieszka Filipkowska zapytała o targowisko na Koperniku, czy przewidziano 
tam prace związane z doprowadzeniem sieci wodociągowej.  

Dyrektor Miejskiego Zarządu Usług Komunalnych Justyna Małek odpowiedziała, że 
tego zadania nie ma na razie w budżecie miasta. Trzeba je zacząć od etapu 
projektowania, a na 2025 r. nie przewidziano środków na ten cel.  

Radna Krystyna Sowa zauważyła, że w Wieloletniej Prognozie Finansowej nie ma 
zadania dotyczącego zagospodarowania terenu wokół stawu Szuwarek, kilkanaście lat 
trwały przygotowania do tej inwestycji, czy aktualne władze miasta rezygnują z realizacji 
tego przedsięwzięcia.  

Dyrektor Miejskiego Zarządu Usług Komunalnych Justyna Małek odpowiedziała, że 
to zadnie jest wpisane do Wieloletniej Prognozy Finansowej na 2025 r. z kwotą 100 tys. 
zł., a na 2026 r. z kwotą 200 tys. zł.  

Przewodnicząca Komisji Krystyna Sowa przekazała, że jest to projekt społecznie 
oczekiwany, po wielu latach pracy i wielu staraniach jest wpisany do Wieloletniej 
Prognozy Finansowej w kwocie łącznie 300 tys. zł. Ten obiekt się marnuje, to piękny 
kompleks sportowo-rekreacyjny. Wyraziła swój niepokój i sprzeciw wobec zaniechania 
realizacji tej inwestycji. 

Dyrektor Miejskiego Zarządu Usług Komunalnych Justyna Małek dodała, że trwa 
jeszcze etap projektowania, konsultacji z Urbanistą Miasta. Te 100 tys. zł w 2025 r. to 
środki na zakończenie projektu, aby móc rzetelnie i właściwie oszacować wartość tej 
inwestycji. 

Przewodnicząca Komisji Krystyna Sowa przekazała, że to nie jest spójne 
z podejściem do innych projektów, modernizacja Ruin Teatru Victoria jest wpisana do 
Wieloletniej Prognozy Finansowej na kwotę 152 mln zł, a także nie wiadomo, jaki będzie 
zakres tego projektu. A w przypadku zagospodarowania terenów przy stawie Szuwarek 
nie można wpisać tego zadania do Wieloletniej Prognozy Finansowej. 

Radny Adam Michczyński zgodził się, że ta inwestycja jest istotna i społecznie 
oczekiwana.  

Radny Marcin Kiełpiński zapytał, jaka była kwota przeznaczona na to zadanie. 

Przewodnicząca Komisji Krystyna Sowa przekazała, że był to 1 mln 400 tys. zł., 
a teraz właściwie tego zadania nie ma w Wieloletniej Prognozie Finansowej.  
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Dyrektor Miejskiego Zarządu Usług Komunalnych Justyna Małek odpowiedziała, że 
cały czas trwają poszukiwania możliwości dofinansowania tego projektu, jest on wpisany 
do gminnego programu rewitalizacji.  

Przewodnicząca Komisji Krystyna Sowa przypomniała, że była przekazywana 
informacja, że do Wieloletniej Prognozy Finansowej można wpisać całe zadanie, 
a następnie korygować je, po uzyskaniu zewnętrznych środków finansowania. 

Zastępca Prezydenta Miasta Łukasz Gorczyński przekazał, że nie można 
porównywać tych dwóch zadań rewitalizacji Ruin Teatru Victoria oraz zagospodarowania 
terenu przy stawie Szuwarek i dodał, że kwoty dotyczące tego drugiego zadania zostaną 
sprawdzone wraz z tym, jakie są pomysły dotyczące realizacji tej inwestycji oraz czy 
można je zrealizować z tej puli na przedsięwzięcia rewitalizacyjne. Modernizacja Ruin 
Teatru Victoria to inne zadanie, gdyż ma już możliwości finansowania. Jest to 17 mln zł 
w ramach Zintegrowanych Inwestycji Terytorialnych, aby móc z nich skorzystać, trzeba 
wpisać projekt do Wieloletniej Prognozy Finansowej. Są pewne projekty, które trzeba 
w nią wpisać, aby mieć możliwość starania się o dofinansowanie.  

Przewodnicząca Komisji Krystyna Sowa zwróciła się o przyjęcie jej stanowiska, że 
decyzja o nierealizowaniu inwestycji dotyczącej zagospodarowania terenu przy stawie 
Szuwarek jest społecznie szkodliwa i uważa ją za niezrozumiałą.  

(***) 

Naczelnik Wydziału Kultury i Sportu Stella Zaborowska-Nawrath przekazała 
informację dotyczącą środków w projekcie budżetu na 2025 r. zaplanowanych na kulturę 
i sport. Budżet Wydziału Kultury i Sportu opiewa na kwotę 69 mln zł, co stanowi 30 % 
więcej w stosunku do planu z 2024 r. i 26 % w stosunku do wykonania na dzień 
30 listopada 2024 r. Wydatki bieżące w kwocie ponad 36 mln zł obejmą dotacje dla 
instytucji kultury oraz nagrody Prezydenta Miasta za upowszechnianie kultury, 
organizację konsultacji społecznych oraz inne inicjatywy podejmowane w ciągu roku. 
W zakresie sporu kwota jest wyższa o 6 mln zł i wyniesie 26 mln zł (w 2024 r. było to 20 
mln zł). To o ok. 30 % więcej niż w 2024 r. Wyższe będą kwoty na dotacje dla klubów 
sportowych, aktualnie trwa etap naborów. W budżecie zaplanowane są także środki na 
Gliwicki Budżet Obywatelski, nagrody Prezydenta Miasta za osiągnięcia w dyscyplinach 
sportowych oraz organizację wydarzeń towarzyszących. Środki na turystykę zaplanowane 
zostały w wysokości 40 tys. zł.  

Radny Łukasz Chmielewski zauważył, że na szkolenie dzieci i młodzieży były środki 
w wysokości 2 mln zł, a teraz to kwota 2 mln 341 tys. zł. 

Radny Marcin Kiełpiński zapytał o wzrost w ramach konkursów dotacyjnych, czy na 
dziedziny z I grupy priorytetowej wynosi on 6 mln zł. 

Naczelnik Wydziału Kultury i Sportu Stella Zaborowska-Nawrath odpowiedziała, 
że ten wzrost dotyczy nie tylko dyscyplin w ramach I grupy priorytetowej, ten wzrost 
dotyczy wszystkich konkursów w ramach upowszechniania kultury fizycznej. 
Przewidywany jest także wzrost na organizację Gali Sportu. Te wszystkie elementy objęte 
są wzrostem. Kwota na konkursy wniosków na upowszechnianie kultury fizycznej jest 
wyższa 5 mln 400 tys. zł. Nie ma rozbicia na koszyki, to kwota na wszystkie dyscypliny, 
a wzrost na szkolenie dzieci i młodzieży wynosi 340 tys. zł. Przy czym należy pamiętać, 
że w II grupie priorytetowej podmiot zawsze jest zobowiązany do przeznaczenia 
określonej puli środków na szkolenie dzieci i młodzieży.  

Radny Łukasz Chmielewski zauważył, że na dotacje kwota jest wyższa o 5,5 mln, 
a pozostałe środki do kwoty 6 mln zł. 

Naczelnik Wydziału Kultury i Sportu Stella Zaborowska-Nawrath odpowiedziała, 
że wzrost w kwocie 341 tys., zł przewidziany jest na szkolenie dzieci i młodzieży, a także 
na galę nagród Prezydenta Miasta za osiągnięcia sportowe oraz Gliwicki Budżet 
Obywatelski. 
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Radny Marcin Kiełpiński zapytał, czy cała kwota wzrostu w ramach dotacji będzie 
przeznaczona na Gliwickiego Klubu Sportowego „Piast”. 

Zastępca Prezydenta Miasta Łukasz Gorczyński odpowiedział, że zapewne większa 
jego cześć trafi do Piasta Gliwice. 

Naczelnik Wydziału Kultury i Sportu Stella Zaborowska-Nawrath potwierdziła, że 
nie jest powiedziane, że 5,5 mln zł trafi do Piasta Gliwice, ale można się spodziewać, że 
będzie to większa część.  

Przewodnicząca Komisji Krystyna Sowa zapytała, czy wiadomo, ile będą wynosić 
kwoty na dotacje w I i II grupie priorytetowej. 

Zastępca Prezydenta Miasta Łukasz Gorczyński przekazał, że wola jest taka, aby 
kwoty te nie były mniejsze niż w bieżącym roku, ale są one uzależnione od ofert. 
Globalnie kwoty będą większe.  

Przewodnicząca Komisji Krystyna Sowa zapytała, czy nie wyklucza się, że większe 
kwoty dotacji będą także dla innych klubów, nie tylko dla Piasta Gliwice. 

Zastępca Prezydenta Miasta Łukasz Gorczyński potwierdził, że nie wyklucza się 
tego, jednak przewiduje się korekty w kwotach dotacji, a nie zmiany rewolucyjne.  

Radny Marcin Kiełpiński przypomniał, że była mowa o ewentualnym włączeniu radnych 
Rady Miasta jako obserwatora w procedurze oceny wniosków.  

Naczelnik Wydziału Kultury i Sportu Stella Zaborowska-Nawrath odpowiedziała, 
że przepisy jasno mówią, kto może być członkiem komisji konkursowej. Rola obserwatora 
– to kwestia dyskusyjna. Są orzeczenia sądów, które mówią, że oferty konkursowe nie są 
informacją publiczną, więc posiedzenia komisji konkursowej mają poufny charakter. 
To komplikuje sprawę.  

Radny Marcin Kiełpiński zwrócił się z prośbą, czy można zasięgnąć opinii prawnej, czy 
radny Rady Miasta, zachowując poufność, może zapoznać się z ofertami konkursowymi.  

Zastępca Prezydenta Miasta Łukasz Gorczyński dodał, że ubolewa nad faktem, że 
nie udało mu się utrzymać deklaracji, że środki na sport nie będą większe, a są.  

Radny Marcin Kiełpiński zapytał, czy realizacja umów nastąpi od 1 stycznia 2025 r. 

Naczelnik Wydziału Kultury i Sportu Stella Zaborowska-Nawrath odpowiedziała, 
że raczej się to nie uda. Do 18 grudnia 2024 r. trwa nabór wniosków, następnie komisja 
konkursowa rozpocznie prace. Umowy zaczną być realizowane z początkiem stycznia, ale 
na pewno nie od 1 stycznia. 

(***) 

Naczelnik Wydziału Kultury i Sportu Stella Zaborowska-Nawrath dodała, że 
konieczna będzie także korekta związana z realizacją programu współpracy 
z organizacjami pozarządowymi. Ta uchwała to akt prawa miejscowego i trzeba 
oczekiwać na jego publikację, aby przystąpić do realizacji. Należy przeprowadzić 
rozmowy z Centrum 3.0 – Gliwickim Ośrodkiem Działań Społecznych, aby dokument ten 
był wcześniej przygotowywany. W budżecie miasta zaplanowano kwotę 36 mln zł dla 
gliwickich instytucji kultury. Dotacje wyniosą: dla Muzeum w Gliwicach - 6 mln 602 tys. 
zł, dla Teatru Miejskiego w Gliwicach – 9 mln 142 tys. zł, dla Miejskiej Biblioteki 
Publicznej – 9 mln 767 tys. zł, a dla Centrum Kultury Victoria – 10 mln 705 tys. zł. 
W przypadku tych dwóch ostatnich instytucji będzie to dotacja podmiotowa i celowa, 
gdyż będą one realizować także zadania w ramach Gliwickiego Budżetu Obywatelskiego. 
Na remonty w instytucjach kultury przewidziano kwotę 2 mln 155 tys. zł. Dla Teatru 
Miejskiego – 536 864 zł z przeznaczeniem na remont podłogi scenicznej, łazienek i pokoi 
gościnnych, dla Muzeum w Gliwicach – 82 tys. zł, dla Centrum Kultury Victoria 500 tys. zł 
na bieżące i doraźne remonty, przy czym od 1 stycznia 2025 r. instytucja ta przejmie 
zarządzanie Ruinami Teatru Victoria, oraz pozostała kwota dla Miejskiej Biblioteki 
Publicznej na remont rzeźby Krzysztof Nitscha, a także remont schodów przy budynku 
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głównym. Remont w Wilii Caro, polegający na położeniu nowego pokrycia dachowego, 
realizowany będzie w ramach środków z tzw. Polskiego Ładu. Wydatki majątkowe 
obejmują montaż filmu o laureatach nagród Prezydenta Miasta w dziedzinie kultury (155 
tys. zł), prace nad stworzeniem strategii kultury i sportu oraz modernizację obiektów 
muzealnych (75 tys. zł). Miejska Biblioteka Publiczna planuje w 2025 r. zakup sprzętu 
i wyposażenia, Centrum Kultury Victoria - zakup sprzętu, dokończenie montażu 
klimatyzacji w obiekcie przy ul. parkowej (Scena – Bojków), a także zakup samochodu, 
łącznie na kwotę 485 tys. zł. Przewidziana jest także 50 tys. zł na modernizację obiektów 
i przeprowadzenie ekspertyzy w zakresie wygłuszenia malej sali w Scenie Bajka – Kinie 
Amok. Na modernizację Radiostacji Gliwice przewidziano kwotę 642 tys. zł, sprawa 
projektu budowlanego jest na etapie generalnego konserwatora zabytków. Na 
modernizację Ruin Teatru Victoria zaplanowano kwotę 2 mln zł, na przygotowanie 
dokumentacji i wykonanie koncepcji projektowej. 

Radny Marcin Kiełpiński zapytał, czy w budżecie Wydziału Kultury i Sportu 
uwzględniono środki na realizację Gliwickiej Inicjatywy Lokalnej.  

Naczelnik Wydziału Kultury i Sportu Stella Zaborowska-Nawrath odpowiedziała, 
że procedura Gliwickiej Inicjatywy Lokalnej nie została jeszcze zakończona, środki na ten 
cel zostały zabezpieczone w rezerwie. Na ten moment w budżecie Wydziału są środki na 
Gliwicki Budżet Obywatelski. 

Brak kolejnych pytań ze strony członków Komisji. 

(***) 

Naczelnik Wydziału Kultury i Sportu Stella Zaborowska-Nawrath przedstawiła 
informację dotyczącą Ruin Teatru Victoria i rewitalizacji tego obiektu. Od ponad 15 lat 
budynek te ma status ruiny trwałej, można go użytkować wyłącznie w ograniczonym 
zakresie, umożliwiającym udostępnienie w celu organizacji okazjonalnych imprez 
kulturalnych. Do 31 grudnia 2024 r. dzierżawiony jest przez Teatr Miejski w Gliwicach, od 
1 stycznia 2025 r. przechodzi w zarząd Centrum Kultury Victoria. W 2024 r. odbyło się 
pięć spotkań roboczych w celu wypracowania kierunku rozwoju tego obiektu. Kierunek 
zmian obejmuje: zachowanie wnętrza obiektu w obecnym stanie, który tworzy 
niepowtarzalną atmosferę i scenerią odbywających się w tej przestrzeni wydarzeń, 
stworzenie przestrzeni wystawienniczej połączonej z funkcją sceniczną, otwarcie Ruin od 
strony al. Przyjaźni wraz z zagospodarowaniem lokali w przyziemiach, rozważenie 
budowy nowej sali na ok. 700 osób od strony parkingu od ul. Kłodnickiej oraz pokoi 
gościnnych, otwarcie przestrzeni dla mieszkańców, utworzenie strefy gastronomicznej 
wraz z zagospodarowaniem kilku pomieszczeń na pokoje gościnne oraz do dalszej decyzji 
kwestia zagospodarowania budynków przy ul. Barlickiego 3. Nie jest planowane 
stworzenie przestrzeni teatralnej, w 2015 r., kiedy został przygotowany pierwszy projekt 
budowalny, miała tam powstać alternatywna scena, ale aktualnie nie jest ona potrzebna. 
Brakuje jednak przestrzeni wystawienniczej. Jednocześnie okazjonalnie Ruiny Teatru 
Victoria mogłyby pełnić funkcję sceniczną. Planowana rozbudowa obiektu o salę na 700 
osób pozwoli przybliżyć się organizatorom do bilansowania wydarzeń kulturalnych 
odbywających się w obiekcie. Czas na składanie projektu o dofinansowanie do 
Zintegrowanych Inwestycji Terytorialnych jest ograniczony, stąd jako kolejne kroki 
proponuje się: konsultacje społeczne proponowanej funkcjonalności obiektu, 
przygotowanie dokumentacji projektowej na bazie dokumentacji z 2015 r. w zakresie 
przeprowadzenia niezbędnych prac modernizacyjnych i konserwatorskich wraz ze zmianą 
funkcjonalności i złożenie wniosku o dofinansowanie, a następnie przygotowanie 
konkursu na rewitalizację przestrzeni wokół Ruin. Plan zakłada skupienie się na uzyskaniu 
środków finansowych na wykonanie prac modernizacyjnych w budynku, a dopiero 
następnie podjęcie działań zmierzających do rewitalizacji terenu wokół obiektu. Środki 
finansowe w Wieloletniej Prognozie Finansowej obejmują w 2025 r. 2 mln 20 tys. zł na 
konsultacje społeczne i przygotowanie dokumentacji projektowej, w 2026 r. 10 mln zł na 
rozpoczęcie inwestycji. oraz w 2027 r. – 50 mln zł i w 2028 r. – 90 mln na realizację 
inwestycji. 
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Radny Łukasz Chmielewski zapytał, czy nie ma zagrożenia, że fundamenty zaczną 
pękać. 

Naczelnik Wydziału Kultury i Sportu Stella Zaborowska Nawrath odpowiedziała, że 
przeprowadzono rozmowy z projektantami, w 2015 r. wszystko zostało sprawdzone 
i przewidziane, projekt obejmował modernizację obiektu od podstaw i wykorzystanie 
obiektu łącznie z piwnicami, wiec wzmocnienie fundamentów wydaje być naturalne. 

Zastępca Prezydenta Miasta Łukasz Gorczyński przekazał, że to co się zmieniło od 
2015 r., to fakt, że wtedy nie było Centrum Kultury Victoria. Teraz jest instytucja, która 
jest w stanie kreować kulturę w tym obiekcie. Potencjał merytoryczny jest ogromny. 
Założenie obejmuje włączenie w prace wielu specjalistów i stworzenie miejsca, które 
będzie strefą kultury. Dyskusja o funkcjonalności tego obiektu zaplanowane jest także 
z udziałem radnych Rady Miasta. Modernizacja Ruin cały czas była przesuwana w czasie, 
ale projekt ten nigdy nie został porzucony. Aktualnie nastąpiło odejście od prac nad 
rewitalizacją Fabryki Drutu, więc koncepcja przewiduje utworzenie w Ruinach przestrzeni 
kulturalnej. Środki przewidziane na realizację tego projektu, to kontynuacja 
instytucjonalna planów poprzednich władz miasta. Te środki były od dawna planowane. 
Kwota przewidywanego dofinansowania to 17 mln zł. 

Radny Adam Michczyński przekazał, że przekonał go argument, że Centrum Kultury 
Victoria będzie zarządzać obiektem i prowadzić ten projekt. Wątpliwości dotyczą tylko 
finansowania. 17 mln zł pochodzić będzie ze środków zewnętrznych, a pozostała kwota 
z budżetu miasta Gliwice. Zapytał także, czy koncepcja przewiduje odejście od teatralnej 
funkcji tego obiektu.  

Naczelnik Wydziału Kultury i Spotu Stella Zaborowska-Nawrath odpowiedział, że 
przestrzeń wystawiennicza, to funkcja dodatkowa, ale nie będzie to też stricte scena 
teatralna. W obiekcie będą się odbywać koncerty, przedstawienia, ale nie będzie to teatr 
w ścisłym tego słowa znaczeniu. 

Radny Adam Michczyński zapytał o budowę nowej sali koncertowej i zauważył, że jest 
przecież Mała Arena w PreZero Arenie i ile miasto będzie do niej rocznie dopłacać. 

Dyrektor Centrum Kultury Victoria Paweł Ciepliński odpowiedział, że zauważalne 
jest zainteresowanie salami wykorzystywanymi do organizacji różnego rodzaju 
przedsięwzięć. Jest wielu chętnych na takie przestrzenie, a w Gliwicach ich brakuje. Jest 
Scena – Bojków, mała sala w Kinie Bajka – Scenie Amok i tyle, więc organizatorzy często 
rezygnują. Mała Arena natomiast jest za duża i kosztowna. Jest zapotrzebowanie na taki 
obiekt, a sala taka mogłaby się utrzymać z samych wynajmów. Jest też dobrą 
alternatywą dla rozproszonych po całym mieście miejsc. Ruiny pozostaną ze swoim 
potencjałem organizacji wydarzeń kulturalnych, ale także takich jak np. sesje 
nagraniowe, filmowe, fotograficzne. To potencjał, który można wykorzystać w tej 
przestrzeni.  

Radny Adam Michczyński zapytał, czy są możliwości pozyskania większych środków 
zewnętrznych na realizację tej koncepcji.  

Zastępca Prezydenta Miasta Łukasz Gorczyński przekazał, że są środki unijne 
zaplanowane na infrastrukturę kulturalną. Już projekt modernizacji Radiostacji Gliwice 
miał zostać z nich zrealizowany. By po nie sięgnąć, trzeba mieć coś gotowego, stąd 
koncepcja realizacji tego projektu etapami. Kwota 17 mln zł pochodzić będzie ze 
Zintegrowanych Inwestycji Terytorialnych, reszta z budżetu miasta. Aktualnie miasto 
Gliwice stać na pokrycie całej kwoty inwestycji z własnej kieszeni, choć jest to 
nieracjonalne i podejmowane będą kroki zmierzające do uzyskania dofinansowania 
zewnętrznego. Należy korzystać ze środków unijnych, ale trzeba mieć także możliwości 
i spełniać warunki, aby po nie sięgać. W kontekście Małej Areny, to trudno ją 
porównywać do obiektów takich jak Ruiny, ona ma realizować inne cele. Brakuje czegoś 
pomiędzy, pośredniego. Pomysł obejmuje utworzenie w centrum miasta przestrzeni 
kulturalnej o nieocenionej wartości. Taka lokalizacja daje szansę na wykorzystywanie 
tego obiektu także w dni powszednie.  
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Komisja ustaliła, że w 2025 r. zajmie się tematem modernizacji Ruin Teatru Victoria.  

Radny Marcin Kiełpiński przekazał, że koszt wynajmu Małej Areny to 20 tys. zł 
i zapytał, ile będzie kosztować wynajęcie sali na 700 osób. 

Dyrektor Centrum Kultury Victoria Paweł Ciepliński odpowiedział, że także będzie 
to koszt 20 ty. zł, ale z obsługą techniczną, oświetleniem oraz innymi podstawowymi 
elementami. 

Zastępca Prezydenta Miasta Łukasz Gorczyński zauważył, że środki na modernizację 
Ruin Teatru Victoria to nic nowego, sama koncepcja także nie jest nowa. To 
podsumowanie pewnego etapu, wszystko co się działo i dzieje nie omija radnych Rady 
Miasta, wiedzę o tym projekcie mają od lat. Miasto liczy na uwagi ludzi związanych 
z działalnością kulturalną, mieszkańców, a także pomysły radnych. Będą włączeni za 
włączenie się w proces rewitalizacji tego obiektu. 

Radna Agnieszka Filipkowska zapytała, kiedy planowane jest rozpoczęcie konsultacji 
społecznych. 

Naczelnik Wydziału Kultury i Sportu Stella Zaborowska-Nawrath odpowiedziała, 
że w I kwartale 2025 r. przewidziane jest wyłonienie podmiotu, który je przeprowadzi. 
Plan przewiduje konsultacje społeczne dotyczące przestrzeni wokół Ruin i równoczesne 
przygotowanie i złożenie projektu dotyczącego budynku, by móc uzyskać środki 
finansowe.  

Radny Łukasz Chmielewski przypomniał, że w 2020 r. lub w 2021 r. był konkurs na 
prace dyplomową dotyczącą miasta Gliwice i pojawiły się prace dotyczące Ruin, warto się 
z nimi zapoznać. Rewitalizacja Ruin Teatru Victoria jest konieczna, ale trzeba się także 
starać, aby uzyskać dofinansowanie zewnętrzne.  

Brak kolejnych pytań ze strony członków Komisji. 

Przewodnicząca Komisji Krystyna Sowa zapytała, kto z członków Komisji jest za 
pozytywną opinią do projektu uchwały budżetowej miasta Gliwice na 2025 r. 

Wynik głosowania: 2 radnych za, 0 przeciw, 4 wstrzymujących się. Komisja 
pozytywne zaopiniowała dokument. 

Przewodnicząca Komisji Krystyna Sowa zapytała, kto z członków Komisji jest za 
pozytywną opinią do projektu uchwały w sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej. 

Wynik głosowania: 2 radnych za, 3 przeciw, 1 wstrzymujący się. Komisja 
negatywnie zaopiniowała dokument. 

2) Sprawy bieżące. 

Komisja zapoznała się z następującymi dokumentami: 

a) Pismo w sprawie podmiotów, na rzecz których w 2025 r. skazani mogą wykonywać 
nieodpłatne prace na cele społeczne (w zał.) – Komisja przyjęła do wiadomości. 

b) Analiza skarg, wniosków i petycji za III kwartał 2024 r. (w zał.) – Komisja przyjęła 
do wiadomości. 

c) Odpowiedź na wniosek o dokonanie zmian w projekcie Wieloletniej Prognozy 
Finansowej (w aktach sprawy BR.0012.36.22.2024) – Komisja przyjęła do 
wiadomości. 

d) Pismo Komisji Skarg, Wniosków i Petycji z informacją dotyczącą obchodów rocznicy 
Tragedii Górnośląskiej (w aktach sprawy BR.0012.36.8.2024) – Komisja przyjęła 
do wiadomości. 

e) Odpowiedź Zastępcy Prezydenta Miasta w sprawie harmonogramu opieki 
przedszkolnej w okresie wakacyjnym (w aktach sprawy BR.0012.36.19.2024) – 
Komisja przyjęła do wiadomości.  
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(***) 

Komisja przyjęła protokół posiedzenia z dnia 12 listopada 2024 r. 

(***) 

Kolejne posiedzenie Komisji odbędzie się 17 grudnia 2024 r., godz. 16.00. Tematyka 
posiedzenia: druki sesyjne; sprawy bieżące. 

Na tym zakończono posiedzenie Komisji. 

Protokołowała 

(-) Katarzyna Golonka 
Przewodnicząca Komisji 

Edukacji, Kultury i Sportu 

(-) Krystyna Sowa 
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